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rozmowa miesiąca

PREZENT  
POD CHOINKĘ 
DLA 107-LATKI

Miała sto lat, gdy wyjątkowe 
miejsce w samym jej sercu po po-
nad wieku stało się dostępne dla wszystkich miesz-
kańców. Dziś ma 107 lat i marzy, by jej serce było do-
stępne dla mieszkańców przez cały rok. O kim piszę? 
O Dąbrowie Górniczej.

O tym, że marzenia się spełniają, wiemy wszyscy. 
O tym, że często wymaga to mnóstwa pracy, cierpliwo-
ści, a także odporności na złośliwość i docinki, także 
wiemy. I tak też było tym razem. Siedem długich lat po 
tym, jak na teren po fabryce Defum po raz pierwszy 
mogli wejść wszyscy chętni, Dąbrowa Górnicza dostała 
pod choinkę ponad 78 mln zł.

Te pieniądze są efektem pracy wielu osób, które wy-
marzyły sobie, że teren po zamkniętej fabryce stanie 
się wizytówką i centrum z prawdziwego zdarzenia. 
Dostępnym dla wszystkich nie tylko w słoneczne dni 
i ciepłe wieczory, ale przez cały rok. Bez względu na 
porę.

Marzenie za chwilę zacznie stawać się rzeczywisto-
ścią. Rynek, rewitalizacja pierwszych pofabrycznych 
obiektów i publicznych przestrzeni. Po szczegóły tych 
marzeń odsyłam Was na stronę 6.

Komentarz 
naczelnego
Piotr Purzyński

Przepisy ruchu drogowego jak 
najbardziej umożliwiają ustanawianie 
na rondach pierwszeństwa przejazdu dla 
tramwajów – mówi asp. Łukasz Leśny, 
zastępca naczelnika Wydziału Ruchu 
Drogowego w Komendzie Miejskiej Policji 
w Dąbrowie Górniczej.
Przemysław Kędzior: Kończy 
się modernizacja głównej osi 
miasta. Wiążą się z tym duże 
zmiany: klasyczne skrzyżowa-
nia zmieniają się w ronda, na 
tory niebawem wrócą tramwa-
je. Miasto planuje wprowadzić 
organizację ruchu, w  ramach 
której tramwaje na każdym ron-
dzie mają mieć pierwszeństwo 
przejazdu. Gdy o tym poinfor-
mowaliśmy pierwszy raz, część 
kierowców pisała, że to wbrew 
przepisom. Jak takie rozwiąza-
nie będzie funkcjonować?

Asp. Łukasz Leśny, zastępca na-
czelnika Wydziału Ruchu Dro-
gowego w Komendzie Miejskiej 
Policji w Dąbrowie Górniczej: 
– Przepisy ruchu drogowego 
jak najbardziej umożliwiają 
ustanawianie na rondach pierw-
szeństwa przejazdu dla tramwa-
jów. W praktyce przy wjazdach 
na takie skrzyżowanie należy 
ustawić znaki A-7, czyli ustąp 
pierwszeństwa, a  także C-12, 
czyli ruch okrężnych. Wówczas 
pojazd wjeżdżający na skrzyżo-
wanie musi ustąpić pierwszeń-

stwa pojazdowi, który znajduje 
się na rondzie. Żeby tramwaj 
mógł korzystać z  pierwszeń-
stwa na całym rondzie, przed 
przecięciami jezdni z  torowi-
skiem należy ustawić znak ustąp 
pierwszeństwa, a  także A-21, 
czyli „uwaga tramwaj”. Warto 
od razu zwrócić uwagę na to, 
że znaki ustąp pierwszeństwa 
przed torowiskami, niejako we-
wnątrz ronda, odnoszą się tylko 
do najbliższego miejsca prze-
cięcia się ruchu. W  tym wy-
padku chodziłoby o torowiska. 

Justyna Haberka, studentka 
psychologii menedżerskiej 
oraz przewodnicząca 
Samorządu Studenckiego 
Akademii WSB w Dąbrowie 
Górniczej, została Polską 
Miss 2023. Co ciekawe, 
Justynę można spotkać 
w Akademii WSB na co 
dzień, pracuje bowiem 
w uczelnianym dziale 
rekrutacji. 

Foto-przegląd
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A zatem kierowca zobligowany 
byłby do ustąpienia pierwszeń-
stwa tramwajowi, ale dalej – po 
przejechaniu torowiska – sam 
miałby pierwszeństwo przed 
pojazdami wjeżdżającymi na 
rondo.
Czy tego rodzaju oznakowanie, 
dające pierwszeństwo tramwa-
jowi, jest stosowane w innych 
miastach?
– Najczęściej na rondach spoty-
kamy się z sygnalizacją świetl-
ną, która w chwili zbliżania się 
i przejazdu tramwaju wskazuje 
czerwone światło dla innych po-
jazdów. Niemniej również bez 
świateł, a z oznakowaniem o ja-
kim mówiłem wcześniej, tram-

waj ma pierwszeństwo przed 
innymi pojazdami. Nie trzeba 
jednak szukać daleko, żeby po-
dać przykład charakterystycz-
nego oznakowania skrzyżowań 
jezdni z torowiskami. Chodzi 
oczywiście o będzińską „nerkę”.
Wyremontowane jezdnie, 
przywrócony ruch tramwajo-
wy i nowe ronda to niejedyne 
nowości. Będziemy mieć do 
czynienia także z większą licz-
bą przejść dla pieszych.
– Kiedy przybędzie przejść 
w  poziomie jezdni, kierowcy 
powinni pamiętać o obowiązu-
jących przepisach – zachowaniu 
szczególnej ostrożności w  ich 
rejonie, zwolnieniu oraz ustą-

pieniu pierwszeństwa pieszemu 
na przejściu lub wchodzącemu 
na nie. O obowiązujących zasa-
dach muszą pamiętać również 
przechodnie, bo oni też muszą 
zachować ostrożność i nie wol-
no wchodzić im na przejście tuż 
przed nadjeżdżający pojazd. Tyle 
mówią przepisy, ale najważniej-
szy jest zdrowy rozsądek i dba-
łość o własne bezpieczeństwo. 
Pieszy musi pamiętać, że mimo 
pierwszeństwa danego mu przez 
kodeks drogowy, w chwili zde-
rzenia może odnieść bardzo 
poważne obrażenia czy wręcz 
zginąć. Na modernizowanym 
odcinku przejścia mają być wy-
niesione, co wymusi na kierow-

cach ograniczenie prędkości. 
Jest to bardzo istotny element, 
bo po prostu potencjalne potrą-
cenie przez wolniej jadące auto 
daje większe szanse przeżycia 
pieszemu.
W mieście przybywa również 
dróg rowerowych. O czym mu-
szą pamiętać ich użytkownicy?
– Drogi dla rowerów czy ciągi 
pieszo-rowerowe w wielu punk-
tach przecinają się z jezdniami. 
W tych miejscach obowiązują 
zasady analogiczne do tych, 
które dotyczą przejść dla pie-
szych. W  tym wypadku mo-
żemy jednak mówić o  swego 
rodzaju dodatkowej trudności, 
bowiem rowerzysta przemiesz-

cza się szybciej niż pieszy, więc 
szybciej pojawi się też w rejonie 
przejazdu czy na nim. Dlatego 
zarówno kierowcy, jak i  ro-
werzyści muszą zachowywać 
szczególną ostrożność, kierują-
cy muszą ustępować pierwszeń-
stwa rowerzystom, zaś oni nie 
mogą wyjeżdżać wprost przed 
maskę. Zasady wydają się dość 
proste, ale tak jak zawsze, nic 
nie zastąpi zdrowego rozsądku. 
Dobra rada dla rowerzystów jest 
taka, żeby przed przejazdem 
zwolnili i dobrze obserwowali 
otoczenie. Kierowcy we wszyst-
kich miejscach również powinni 
rozglądać się i zwracać uwagę na 
innych uczestników ruchu.

rozmowa miesiąca

Rondo na skrzyżowaniu al. Piłsudskiego 
z ul. Morcinka i Leśną jest jednym 
z dziesięciu rond, które powstały 
wzdłuż głównej osi miasta. Przez 
wszystkie będą kursowały tramwaje
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puls miasta
Jarmark Bożonarodzeniowy

Magiczne atrakcje na miesz-
kańców całego Zagłębia Dą-
browskiego czekają od 4 do 
23 grudnia nie tylko na placu 
Wolności. Będzie coroczny 
kiermasz organizacji poza-
rządowych i placówek oświato-
wych oraz artystyczne warsz-
taty świąteczne organizowane 
przez Pałac Kultury Zagłębia, 
Miejską Bibliotekę Publiczną 
i Fundację Fabryka Kulturalna 
w Fabryce Pełnej Życia.
Jarmark 
Bożonarodzeniowy 
na placu Wolności
4 grudnia na placu Wolności 
zostanie rozświetlona choin-
ka. Będzie to też początek Jar-
marku Bożonarodzeniowego. 
Pod Pałacem Kultury Zagłębia 
stanie koło młyńskie, domek 
Świętego Mikołaja i  scena, 
z której usłyszymy świąteczne 
hity w  wykonaniu dąbrow-
skich artystów.
– Dwie karuzele, domek Świę-
tego Mikołaja i dziesięć budek, 
w których będzie można kupić 

rzemieślnicze miody, wędliny 
i rękodzieło. To tylko niektó-
re z atrakcji, które przygoto-
waliśmy dla mieszkańców 
Dąbrowy Górniczej i  całego 
Zagłębia Dąbrowskiego. Jar-
mark potrwa aż do 23 grudnia 
i każdy znajdzie coś dla siebie. 
Przed nami moc świątecznych 
atrakcji – zapowiada Josef Ka-
menicky z  firmy Luna-Park, 
organizator jarmarku.
W drewnianych domkach bę-
dzie można kupić także słod-
kie przysmaki i zaopatrzyć się 
w prezenty dla najbliższych. Na 
najmłodszych czeka też spo-
tkanie ze Świętym Mikołajem, 
z którym chętni będą mogli ro-
bić zdjęcia, a wszystko w ciepłej 
i rodzinnej atmosferze.
Dąbrowski kiermasz 
w Fabryce Pełnej 
Życia
Od 15 do 17 grudnia zapra-
szamy Was także do Fabryki 
Pełnej Życia.
W piątek, 15 grudnia, od go-
dziny 15:00 do 20:00 w FPŻ od-

będzie się coroczny kiermasz 
organizacji pozarządowych 
i  placówek oświatowych. Na 
terenie Fabryki staną 32 sto-
iska szkół, przedszkoli i stowa-
rzyszeń, na których będziecie 
mogli kupić wyroby rękodziel-
nicze i  artystyczne stworzo-
ne m.in. przez wychowanków 
dąbrowskich placówek. To 
świetny pomysł na niebanal-
ne prezenty dla najbliższych. 
Oprócz tego w Warsztacie Fa-
bryki Pełnej Życia odbędą się 
warsztaty artystyczne zorga-
nizowane przez Pałac Kultury 
Zagłębia i Miejską Bibliotekę 
Publiczną, a całość dopełnią 
konkursy i  zabawy zorgani-
zowane przez Radio Katowice 
i losowanie choinek ze Szkółki 
Drzew i Krzewów Alicja.
Magię świąt będzie można 
poczuć w  Fabryce Pełnej 
Życia przez cały weekend. 
16 grudnia będzie stał pod 
znakiem warsztatów arty-
stycznych, które przygotuje 
Fundacja Fabryka Kultural-
na, a  17 grudnia od godz. 

9:00 do 16:00 będziecie mie-
li kolejną okazję do zakupu 
nietuzinkowych prezentów 
podczas jarmarku, który tak-
że zorganizuje Fabryka Kul-
turalna. Wystawcy przygoto-
wali ciekawą ofertę: świece 
zapachowe, ręcznie robiona 
biżuteria, kosmetyki natu-

ralne, dekoracje, ceramika 
– to tylko niektóre z rzeczy, 
które będziecie mogli kupić. 
Z  Fabryki Pełnej Życia na 
plac Wolności jest tylko kilka 
kroków, więc dopełnieniem 
dnia może być przejażdżka 
na karuzeli.

Aneta Błyszczek

Poczuj 
magię 
świąt
W tym roku na placu Wolności staną  
karuzele, domek Świętego Mikołaja i scena, 
z której usłyszymy największe świąteczne 
przeboje. Nie zabraknie atrakcji dla 
najmłodszych, a w drewnianych domkach 
będzie można kupić wyroby artystyczne 
i słodkie przysmaki. Ale to nie koniec atrakcji!
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puls miasta
Przedsiębiorczość

Nagrody za pomysły i projekty
29 listopada Pałac 
Kultury Zagłębiem 
był miejscem, w któ-
rym biznesowymi 
koncepcjami dałoby 
się obdzielić niejedną 
firmę. 
Do finałowego etapu projek-
tu dla uczniów szkół średnich 
„Twój pomysł – twoja inno-
wacja” dotarli reprezentanci 
trzech szkół: Technicznych 
Zakładów Naukowych oraz 
II i V LO. Zadaniem każde-
go z nich było przygotowanie 
koncepcji na biznesowe przed-
sięwzięcie i zbadania go wśród 
potencjalnych klientów.
Jury za zwycięski uznało 
projekt Centrum Sportu i Sy-
mulacji VR, przeznaczony do 
treningu jeździectwa, nar-
ciarstwa i innych aktywności 
z użyciem symulatorów. Przy-
gotowały go uczennice V LO 
Wiktoria Siudyka i  Natalia 
Górska. Drugie miejsce zaję-
li Maksymilian Baranowski, 
Szymon Siwiec i Łukasz Mal-
kowski z TZN, którzy zdoby-
li też nagrodę publiczności. 
Trzecie miejsce zajęli Artur 
Grabara, Maciej Potrawa, Ju-
liusz Tarasin z II LO.
– Na świecie mierzymy 
się z  wielką nadprodukcją 
ubrań, z którą wiąże się m.in. 
ogromne zużycie wody. Bran-
ża odzieżowa generuje wielkie 
ilości odpadów i jest drugim 
co do wielkości sprawcą za-
nieczyszczeń środowiska. 
Do tego mamy niski recy-

kling. Dominuje obieg line-
arny, czyli produkcja, użycie 
i wyrzucenie, zamiast cyrku-
larnego, gdzie produkt żyje 
dłużej i  jest przetwarzany – 
tak o  idei, która przyświeca 
jej biznesowi, mówi Anna 
Dziechciarz, która zwycięży-
ła w konkursie „Twój model 
biznesowy”.
Zwyciężczyni aktualnie pro-
wadzi sklep z wysokiej jako-

ści wyselekcjonowaną uży-
waną odzieżą. W konkursie 
zaproponowała rozwinięcie 
działalności o  przerabianie 
i  personalizowanie ubrań, 
a z tekstylnych odpadów wy-
konywanie dodatków – gu-
mek czy opasek.
Drugie miejsce zajęły Alek-
sandra Dzida i Agata Biliń-
ska, prowadzące Active Po-
int, czyli centrum rozwoju 

dla mam i  kobiet w  ciąży. 
One również dostały na-
grodę publiczności. Trzecie 
miejsce przypadło Marcie 
Biegańskiej, która zapropo-
nowała przygotowanie kursu 
online wraz z ebookiem „BHP 
w małej firmie – strategia 3xU 
kompleksowe przygotowanie 
kontroli PIP”.
Wyróżnienia trafiły do Pawła 
Barwińskiego, który zajmuje 

się modelowaniem 3D i  za-
mierza rozszerzyć działal-
ność o wykonywanie proto-
typów, a także do Dominika 
Rajczaka, który przygotował 
program zajęć ogólnorozwo-
jowych dla dzieci i młodzieży.
Konkurs „Twój model bizne-
sowy” odbył się po raz czwar-
ty. Główny organizatorem 
było miasto.

Przemysław Kędzior

Odszedł Honorowy Obywatel

Pożegnaliśmy  gen. bryg. Zbigniewa Meresa
Generał brygadier Zbigniew 
Meres, były komendant 
główny Państwowej Straży 
Pożarnej, były senator z Za-
głębia Dąbrowskiego i Ho-
norowy Obywatel Dąbrowy 
Górniczej 23 listopada spo-
czął na cmentarzu przy ul. 11 
Listopada. Miał 71 lat.
– Miałem zaszczyt znać Go 
osobiście. Odszedł od nas 

człowiek o wysokiej kultu-
rze osobistej, współtwórca 
Państwowej Straży Pożar-
nej. Pochodził z  Dąbrowy 
Górniczej i zawsze intereso-
wał Go los naszego miasta. 
Cześć Jego pamięci – napi-
sał na wieść o śmierci Zbi-
gniewa Meresa prezydent 
Dąbrowy Górniczej Marcin 
Bazylak.

Zbigniew Meres, absolwent 
Wyższej Oficerskiej Szkoły 
Pożarniczej w  Warszawie, 
w  1990 został powołany na 
stanowisko komendanta 
wojewódzkiego Państwowej 
Straży Pożarnej w  Katowi-
cach. W sierpniu 1997 miano-
wano go nadbrygadierem. Od 
1997 do 2002 pełnił funkcję 
komendanta głównego PSP.

Dowodził wieloma akcjami 
ratowniczo-gaśniczymi, m.in. 
podczas pożaru lasu w Kuźni 
Raciborskiej. Po przejściu na 
strażacką emeryturę był m.in. 
dwukrotnie wiceprezydentem 
Piekar Śląskich, a także dyrek-
torem w MSWiA oraz dyrekto-
rem generalnym Urzędu Mar-
szałkowskiego w Katowicach.
 PP
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nasze sprawy

Dąbrowski bus dla seniora wznowił kursowanie
Dąbrowski bus dla seniora od 23 listopada znów jest do dyspozycji 
mieszkanek i mieszkańców Dąbrowy Górniczej. Usłudze dedykowany 
jest nowy numer telefonu 571 500 902.
Dąbrowski bus dla seniora to 
dofinansowana przez miasto 
usługa, dzięki której senio-
rzy mogą dojechać m.in. pod 
same drzwi przychodni na 
umówioną wcześniej wizytę 
u lekarza czy na badania.
Ważne informacje:
– bus kursuje w dni robocze 
w godzinach 7.00-20.00
– przewóz należy zamawiać 
co najmniej z jednodniowym 

wyprzedzeniem w godzinach 
7.30-11.00
– posiadacze Karty Seniora za 
dojazd we wskazane miejsce 
na terenie Dąbrowy Górni-
czej płacą 5,85  zł. Przejazd 
bez Karty Seniora kosztuje 
7,90 zł. Takie same stawki do-
tyczą odwozu do domu. Nato-
miast stawka poza granicami 
Dąbrowy Górniczej to 1,1 zł 
za każdy kilometr.

Kartę Seniora można otrzy-
mać od ręki w  Centrum 
Aktywności Obywatelskiej 
w Dąbrowie Górniczej przy 
ul. Sienkiewicza 6a.
Prawo do korzystania z busa 
mają wszyscy mieszkańcy, 
którzy ukończyli 60. rok ży-
cia. Seniorów wozi pojazd do-
stosowany do przewozu osób 
niepełnosprawnych, w  tym 
także dla osób na wózkach 

inwalidzkich. Przewoźnikiem 
świadczącym usługę na zlece-
nie Urzędu Miejskiego w Dą-
browie Górniczej jest spółka 

EBM-MED oraz EBM-MED 
Centrum Szkoleń Specjali-
stycznych Edukacji i Promocji 
Zdrowia. PP

Rewitalizacja

Nowy etap w historii 
Fabryki Pełnej Życia
– Zbudujemy dla Was zieloną, nowoczesną i przyjazną przestrzeń, pa-
miętając jednocześnie o poszanowaniu historii tego miejsca – zapowiada 
prezydent Marcin Bazylak. Należąca do miasta spółka pozyskała ponad 
78 mln zł dofinansowania z Funduszu na rzecz Sprawiedliwej Transfor-
macji na metamorfozę byłej fabryki Defum.
Fabryka Pełna Życia to naj-
większe przedsięwzięcie rewi-
talizacyjne w Dąbrowie Gór-
niczej. Cel to metamorfoza 
śródmieścia, której motorem 
napędowym jest zagospoda-
rowanie terenu po zakładach 
Defum. Obszar ma zmienić się 
w miejsce pełne zieleni, połą-
czone już z  rejonem dworca 
kolejowego i Pałacem Kultury 
Zagłębia, i co najważniejsze – 
tętniące życiem przez cały rok.
Dofinansowanie, które należą-
ca do miasta spółka pozyska-
ła w  konkursie ogłoszonym 
przez Urząd Marszałkowski 
Województwa Śląskiego na 
ponowne wykorzystanie te-
renów poprzemysłowych, po-
zwoli na realizację pierwszego 
etapu prac.
– Zaczynamy nowy etap w hi-
storii Fabryki Pełnej Życia i na-
szego miasta. Za nami długie 
lata projektowania, planowania 
i modelowania. Teraz możemy 

rozpocząć budowę. Na począ-
tek planujemy utworzenie ryn-
ku i przestrzeni publicznych 
oraz rewitalizację pierwszych 
pofabrycznych obiektów – za-
powiada Wojciech Czyżewski, 
prezes Fabryki Pełnej Życia.
To będzie zielona 
i nowoczesna 
przestrzeń
– To będzie wielka metamor-
foza terenów po byłej fabryce 
Defum w  samym centrum 
miasta. Zbudujemy zieloną, 
przyjazną i nowoczesną prze-
strzeń dla mieszkańców Dą-
browy Górniczej. Z poszano-
waniem historii i dziedzictwa 
tego miejsca – mówi prezydent 
Marcin Bazylak.
Do pofabrycznych obiektów, 
które będą rewitalizowane 
w pierwszym etapie, przeniesie 
się Centrum Aktywności Oby-
watelskiej, w Fabryce powsta-
nie także Centrum Senioralne 

i Integracji Międzypokolenio-
wej oraz scena dla Młodzieżo-
wego Ośrodka Pracy Twórczej. 
Cały kompleks po rewitalizacji 
ma być w pełni dostępny nie 
tylko dla seniorów, ale rów-
nież osób mających trudności 
z poruszaniem się i z innymi 
niepełnosprawnościami.
Warto podkreślić, że kompleks 
będzie niezwykle ekologiczny, 
z instalacjami do gromadzenia 
i powtórnego wykorzystania 
wód deszczowych, zielonymi 
dachami, ogrodami deszczo-
wymi, pompami ciepła i foto-
woltaiką, a do tego zaplanowa-
no go jako przestrzeń, w której 
na każdym niemal kroku na-
potkamy miejsca opowiadają-
ce historię dąbrowskiej fabry-
ki obrabiarek, naszego miasta 
i regionu.
– To niezwykle ważny krok, 
który zbliża nas do tego, by 
Fabryka stała się miejscem 
tętniącym życiem przez cały 

rok – podkreśla prezydent Dą-
browy Górniczej.
Wartość pierwszego etapu prac 
to ponad 95 mln zł, z czego po-
nad 78 mln zł to wspomniane 
dofinansowanie. Projekt prze-
budowy przygotowało szcze-

cińsko-koszalińskie biuro ar-
chitektoniczne Analog, które 
w 2019 roku wygrało między-
narodowy konkurs na koncep-
cję nowego centrum Dąbrowy 
Górniczej.

Piotr Purzyński
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Na zdjęciu widać fragmenty hali, 
w której znajdzie się nowoczesna 
przestrzeń konferencyjno-targowo-
-koncertowa za pomocą szklanych 
wrót połączona z zielonym rynkiem
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nasze sprawy

Numery telefonów, które mogą się przydać zimą
Niskie temperatury i opady 
śniegu to czas, kiedy trzeba 
liczyć się z różnymi trudno-
ściami. Warto przy tej oka-
zji znać numery telefonów, 
które przydają się w proble-
matycznych momentach. 
Nie bądźmy też obojętni na 
los tych, którzy potrzebują 
szczególnego wsparcia.
Niska temperatura, deszcz 
czy śnieg to spory problem 
dla osób bez dachu nad gło-

wą. Chroniąc się przed zim-
nem, bezdomni często wy-
bierają miejsca, które nie są 
bezpieczne, a  przebywanie 
w  nich może doprowadzić 
do wychłodzenia organizmu 
i nawet śmierci. Warto o tym 
pamiętać, bo nasza reakcja 
może uratować komuś życie.
• 986 – Straż Miejska – zgło-

szenia o bezdomnych, prze-
bywających w czasie chło-
dów i mrozów w altankach 

na działkach, opuszczonych 
budynkach, prowizorycz-
nych namiotach, klatkach 
schodowych czy piwnicach.

• 987 – Infolinia Wojewody 
– przekazywanie informacji 
o miejscach, gdzie przeby-
wają bezdomni oraz osoby 
potrzebujące pomocy.

• 600 405 627 – Alba MPGK 
– zgłoszenia dotyczące za-
śnieżonych i  oblodzonych 
gminnych dróg i chodników.

• 993, 32 258 47 73 – Pogo-
towie Ciepłownicze Tauron 
Ciepło – zgłoszenia dotyczące 
awarii i problemów z ogrze-
waniem w mieszkaniu.

• 994 – Pogotowie Wodno-
-Kanalizacyjne Dąbrow-
skich Wodociągów – zgło-
szenia dotyczące awarii 
i problemów z dostarcza-
niem wody.

• 991– Pogotowie Energetycz-
ne Tauron Dystrybucja – 

zgłoszenia dotyczące awarii 
i przerw w dostawie prądu.

• 32 262 44 10 – Centrum 
Zarządzenia Kryzysowego 
– zgłoszenia dotyczące na-
głych i  problematycznych 
zdarzeń, awarii i utrudnień.

Warto pamiętać też o starszych, 
samotnych czy schorowanych 
sąsiadach – zapytać, czy wszyst-
ko u nich w porządku, a w razie 
potrzeby pomóc, kupić leki czy 
zrobić zakupy spożywcze.

Ząbkowice

Wielki krok do modernizacji dworca
22 listopada Rada Miejska w Dąbrowie Górniczej 
jednogłośnie poparła uchwałę zabezpieczającą 
środki na wynajem przez miasto powierzchni 
na dworcu kolejowym w Ząbkowicach. Dzięki 
temu dzień później prezydent Marcin Bazylak 
mógł podpisać porozumienie z PKP w sprawie 
planowanej modernizacji dworca.
Dzięki porozumieniu Polskie 
Koleje Państwowe, właściciel 
ząbkowickiego dworca, zyskał 
gwarancję, że po kompleksowym 
remoncie budynek zostanie za-
gospodarowany i będzie służył 
mieszkańcom.

Długie i niełatwe 
rozmowy
Deklaracja ze strony miasta 
o chęci wynajęcia części zmoder-
nizowanego budynku pojawiła 
się w maju 2022 roku. Właśnie 
wtedy kolejowa spółka zdecydo-
wała się wpisać remont do Pro-
gramu Inwestycji Dworcowych. 
Od tego czasu między miastem 
a PKP prowadzone były rozmo-
wy nad treścią wspomnianego na 
wstępie porozumienia.
– Z względu na rozmiar przed-
sięwzięcia rozmowy z PKP były 
długie i niełatwe. Podczas spo-
tkań czy wymiany korespon-
dencji wypracowywaliśmy satys-
fakcjonującą obie strony wersję 
porozumienia. Ostatecznie do-
szliśmy do konsensusu i  teraz 
można zrobić kolejny krok do 
urzeczywistnienia tych ustaleń 
– wyjaśnia Ewa Fudali-Bondel, 
pełnomocnik prezydenta miasta 
ds. rozwoju gospodarczego.

– Przyjmując uchwałę i podpi-
sując porozumienie, potwier-
dziliśmy naszą wolę wynajmu 
i opłaty czynszu. Dzięki temu 
PKP może zlecać prace projek-
towe i budowlane. Zależy nam, 
żeby przywrócić temu budynko-
wi funkcje dla mieszkańców. Na 
dworzec powinny wrócić kasy 
biletowe i poczekalnia. Rozma-
wialiśmy z Pocztą Polską, aby 
ulokowała tu swoją placówkę. 
Na pierwszym piętrze chcemy 
stworzyć przestrzeń dla miesz-
kańców, którzy swoje pomysły, 
co do tego miejsca, przekazy-
wali m.in. podczas konsultacji 
społecznych – podkreśla Marcin 
Bazylak, prezydent miasta.
W najbliższym czasie PKP ma 
wyłonić wykonawcę, który 
w zniszczonym i nieużytkowa-
nym budynku przeprowadzi 
prace zabezpieczające. Mają one 
uchronić budynek przed dalszą 
degradacją do czasu rozpoczęcia 
modernizacji.
Miasto planuje 
powiększenie 
parkingu
Otoczenie ząbkowickiego dwor-
ca w ostatnich latach przeszło 
już pozytywne zmiany. Miasto 

współfinansowało zleconą przez 
PKP PLK budowę tunelu pod to-
rami przy stacji, który pozwala 
sprawnie i bezpiecznie dostać się 
na perony, a także przemieszczać 
się między częściami dzielnicy. 
Przy budynku powstał parking 
i zatoka autobusowa. Dąbrowski 
samorząd ma w planach kolejne 
działania w tym rejonie związa-
ne z uporządkowaniem i mo-
dernizacją terenu, który można 
pozyskać od kolei. Pozwoliłoby 
to m.in. na utworzenie tam cen-
trum przesiadkowego z prawdzi-
wego zdarzenia, z większą liczbą 
miejsc parkingowych i stanowi-
skami dla autobusów.
Dobrym przykładem współ-
działania samorządu Dąbrowy 

Górniczej i  PKP jest dworzec 
w  centrum miasta, który od 
października służy podróżnym. 
Gruntownie wyremontowała go 
kolejowa spółka, a miasto wynaj-

muje tam pomieszczenia, które 
właśnie są adaptowane i wkrótce 
przeniesie się do nich Dąbrowski 
Inkubator Przedsiębiorczości.

Przemysław Kędzior

Piotr Bobrowski,  
radny Koalicji Obywatelskiej

Budowa dworca w Ząbkowicach ma 
ważny aspekt historyczny, architekto-

niczny, ale również sentymentalny. Wo-
kół niego rozwijały się Ząbkowice. Teraz 

przyszedł czas, aby znów służył mieszkańcom. 
Modernizacja to nie ma być sztuka dla sztuki, ale działanie, 
które przywróci temu miejscu życie. Są koncepcje na zagospo-
darowanie dworca, które szczegółowo będziemy konsultować 
z mieszkańcami – mówi Piotr Bobrowski, radny miejski.
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Wypiękniała  
szkoła z rotundą
Dobiega końca kompleksowa 
modernizacja Zespołu Szkół 
nr 4 na Łęknicach. Dzieci 
i młodzież korzystają już 
z odnowionych klas w szkole 
i przedszkolu, a w grudniu 
zostanie im udostępniona 
hala sportowa.
Zespół Szkół nr 4 to jedna z naj-
większych placówek oświato-
wych w Dąbrowie Górniczej. 
Uczęszczają do niej uczniowie 
Szkoły Podstawowej nr 4 i dzie-
ci z Przedszkola nr 3. Budynek 
składa się z ośmiu segmentów 
z  charakterystyczną rotundą 
w strefie wejściowej.
Prace modernizacyjne, pro-
wadzone od jesieni 2022  r. 
przez firmę Częstobud, w du-
żej mierze dobiegły już koń-
ca. Obiekt m.in. zyskał nowe 
instalacje, wymieniono okna 
i  drzwi, wełną mineralną 
ocieplono ściany. Placówka 
została przystosowana do po-
trzeb osób z niepełnospraw-
nościami, które mają teraz do 
dyspozycji  m.in. windę. Nie 
bez znaczenia są też walory 
estetyczne inwestycji: szkoła 
po prostu wypiękniała.
Na wartą ponad 42 mln  zł 
inwestycję miasto pozyskało 
ponad 16,6 mln zł unijnego do-
finansowania oraz 2,2 mln zł 
z Rządowego Fundusz Inwe-
stycji Lokalnych.
– Walory estetyczne mają bez-
pośrednie przełożenie na przy-
jemność przebywania w takim 
otoczeniu, zarówno uczniów, 
jak również pracowników ze-
społu. Istotne jest także wyci-
szenie korytarzy, które w spo-
sób znaczący podniosło jakość 

pracy i nauki. Z niecierpliwo-
ścią oczekujemy jeszcze na od-
danie stołówki i  jadalni, hali 
sportowej wraz z  zapleczem 
oraz basenu. Zgodnie z projek-
tem, będą równie nowoczesne, 
jak budynki dotychczas odda-
ne – mówi dr Elżbieta Pełka, 
dyrektor Zespołu Szkół nr 4.
– Efekty rozpoczętej w zeszłym 
roku przebudowy robią wra-
żenie. Niestety, remont musi 
przejść konstrukcja zadaszenia 
basenowego, której stan tech-
niczny okazał się gorszy niż to 
wynikało z pierwotnych ocen. 
Dodatkowe prace trzeba też 
wykonać przy niecce baseno-
wej – mówi Damian Rutkow-
ski, wiceprezydent Dąbrowy 
Górniczej.

Będą nowe miejsca 
w żłobku
1 kwietnia przyszłego roku 
w budynku ZS nr 4 rozpocz-
nie działalność filia żłobka 
miejskiego. Dla maluchów 
utworzonych będzie tam 56 
miejsc. W 2024 r. 32 miejsca 
powstaną też w filii żłobka na 
Manhattanie.
– Na utworzenie 88 miejsc 
pozyskaliśmy środki unij-
ne, opiewające na prawie 3,3 
mln  zł. Dodatkowa korzyść 
dla rodziców będzie taka, że 
zyskają możliwość przeniesie-

nia dziecka do placówki, któ-
ra znajduje się bliżej ich domu. 
To ważne, bo dziś wiele osób 
dowozi pociechę na przykład 
z Łęknic czy Gołonoga na My-
dlice – mówi Bożena Borowiec, 
zastępca prezydenta miasta.
Obecnie w mieście są 292 miej-

sca w Żłobku Miejskim, znaj-
dujące się w głównej siedzibie 
żłobka przy ul. Jaworowej, 
a także w filiach przy ul. Ty-
siąclecia i Mireckiego. Dodat-
kowo miasto dofinansowuje 
pobyt dzieci w żłobkach pry-
watnych. PP, PK

Modernizacja Ze-
społu Szkół nr 4 na 
Łęknicach to inwe-
stycja długo oczeki-
wana, o której realizację 
zabiegałem od chwili, gdy 
zostałem radnym. Dzięki 
niej dzieci i  młodzież zy-
skały komfortowe warunki 
do nauki, zabawy i sportu. 
Tym bardziej się cieszę, że 
teraz placówka na Łęknicach 
będzie służyła mieszkańcom 
kompleksowo: od żłobka, 
który zostanie otwarty od 
kwietnia, przez przedszkole 
i szkołę podstawową.

Radny Robert Kazimirski

Inwestycje
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W wyremontowanym 
przejściu podziemnym mię-
dzy dąbrowskimi osiedla-
mi Broadway i Manhattan 
powstał mural autorstwa 
Szwedzkiego, popularnego 
na Górnym Śląsku i w Za-
głębiu streetartowca. Au-
tor lubi grać ikonami, stąd 
przy blokach na Manhatta-
nie mamy Brooklyn Bridge 
i neon nawiązujący do zna-
nej z kin i teatrów drugiej 
amerykańskiej dzielnicy.
Mural sfinansowała Grupa 
ZUE, która na zlecenie mia-
sta i Tramwajów Śląskich 
przebudowuje główną oś 
miasta i torowisko. PP

Podatki

Nowe stawki podatku od nieruchomości  
nie wpłyną na domowe budżety
Podczas listopadowej sesji dąbrowscy radni zdecydowali, żeby w 2024 roku nie obciążać domowych budżetów dąbrowian 
z tytułu wyższej stawki podatku od nieruchomości od budynków mieszkalnych, pozostałych budynków oraz gruntów 
pozostałych. Zostanie ona zamrożona na poziomie z 2023 roku.
Maksymalną stawkę podatku 
od nieruchomości dla osób 
prawnych i  fizycznych każ-
dego roku ustala minister fi-
nansów. Bierze przy tym pod 
uwagę dane Głównego Urzędu 
Statystycznego dotyczące in-
flacji. To oznacza, że w 2024 
roku podatek od nierucho-
mości wzrośnie maksymalnie 
o 15 proc.
Większość samorządów od 
lat decyduje się na wpro-
wadzanie maksymalnych 
stawek. Są do tego ponie-
kąd przymuszane z  powo-
du ograniczania dochodów 
własnych. Rząd od kilku 
lat umniejsza bowiem do-
chody samorządów z tytułu 
udziałów w podatkach PIT 
i CIT. Tymczasem potrzeby 
związane z  wydatkami na 
edukację, usługi społeczne 
oraz komunikacją miejską 
w samorządach wciąż rosną.

Radni zamrażają 
stawki po dyskusji 
z prezydentem
O wysokości stawek podatku 
od nieruchomości w Dąbrowie 
Górniczej na 2024 rok radni 
decydowali podczas środowej 
sesji. Początkowo miały one 
wzrosnąć o 15 proc., jednak po 
przyjęciu autopoprawki część 
z nich zostanie zamrożona.
– Autopoprawkę złożyłem po 
wcześniejszej dyskusji z rad-
nymi klubów Lewicy, Koalicji 
Obywatelskiej i Towarzystwa 
Przyjaciół Dąbrowy Górniczej. 
Wspólnie uznaliśmy, że obej-
miemy mieszkańców tarczą, 
która ochroni ich budżety do-
mowe przed podwyżką – mówi 
Marcin Bazylak, prezydent 
Dąbrowy Górniczej.
– Pragnę podziękować prezy-
dentowi za tę autopoprawkę. 
Dyskusja o stawkach toczyła 

się od kilku tygodni. Prezydent 
musi stać na straży budżetu 
miasta i dbać o wpływy do nie-
go. Jak wiadomo, przez decyzje 
fiskalne rządu wpływy do kas 
samorządów malały, a przyby-
wało im zadań. Budżet nasze-
go miasta został uszczuplony 
o ok. 50 mln zł. Dlatego cieszę 
się, że mimo tego udało nam 
się częściowo pomóc miesz-
kańcom, poprzez utrzymanie 
niektórych stawek na poziomie 
2023 r. – mówiła podczas sesji 
Agnieszka Pasternak, prze-
wodnicząca Rady Miejskiej.

Uchwała o wyższej 
skali trudności
Wagę decyzji w  sprawie po-
datków podkreślali także inni 
radni.
– To uchwała o wyższej skali 
trudności. Nie ma osób, które 
chciałby, żeby podatki rosły. 
Ich podwyżka, w części doty-

czącej działalności gospodar-
czej, dotknie mnie czy moją 
rodzinę. Ale nie możemy na 
tę sprawę patrzeć poprzez par-
tykularne interesy. Tu trzeba 
mieć na względzie interes całej 
gminy. Potrzebujemy środków 
finansowych na rozwiązywa-
nie problemów mieszkańców 
– podkreślał radny Edward 
Bober z klubu radnych Towa-
rzystwa Przyjaciół Dąbrowy 
Górniczej.
– Jako radni mamy obowiązek 
podejmowania także trudnych 
uchwał. Podchodząc do sprawy 
populistycznie, najlepiej było-
by wcale nie płacić podatków. 
Jednak od nich zależy to, jak 
będzie wyglądało nasze miasto, 
jak będzie się rozwijać. W tym 
względzie potrzebna jest mery-
toryczna dyskusja i współpraca. 
Takie rozwiązanie, jakie przyj-
mujemy, nie wpłynie negatyw-
nie na budżet miasta, a jedno-

cześnie nie obciąży budżetów 
mieszkańców – stwierdził rad-
ny Marek Węgrzynowicz z Ko-
alicji Obywatelskiej.
W głosowaniu uczestniczyło 
24 radnych. 19 osób poparło 
uchwałę, 5 wstrzymało się.
W efekcie podatek od budyn-
ków mieszkalnych nie wzro-
śnie do 1,15 zł za m kw., lecz 
pozostanie na poziomie 1 zł. 
Nie zmieni się także stawka 
podatku od nieruchomości za 
tzw. budynki pozostałe, wśród 
których są m.in. garaże. W tym 
przypadku zamiast 11,17  zł 
stawka nadal wynosić będzie 
9,71 zł za m kw. Nie zmieni się 
także stawka podatku od grun-
tów pozostałych i zamiast pro-
ponowanych 0,71 zł za m kw. 
wyniesie 0,61 zł.
Pozostałe stawki – tak jak 
w innych miastach metropolii 
– wzrosną o 15 proc.

PK, PP
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artykuł sponsorowany

Dąbrowski zakład 
produkcyjny 
świeci przykładem
Dbałość o środowisko naturalne, wspieranie lokalnych inicjatyw społecznych i partnerskie traktowanie każdego pracow-
nika. Ten opis najlepiej oddaje wartości, którymi kieruje się firma URSA — światowy potentat rozwiązań izolacyjnych, 
który od 25 lat produkuje wełnę szklaną w Dąbrowie Górniczej. O szczegóły sukcesu postanowiliśmy zapytać dyrektora 
zakładu, Marka Będkowskiego.
– Chcemy porozmawiać 
o  obecnej działalności i  jej 
wpływie na różne obszary oto-
czenia, ale najpierw musimy 
zapytać, jak wyglądała droga 
do aktualnej pozycji lidera 
rynku?
– Uruchomienie pełnoskalowej 
działalności w nowym kraju to 
ryzykowny krok. Z tego właśnie 
powodu najpierw w 1997 roku 
powstało biuro handlowe pod 
Warszawą. Pierwsze wyniki 
sprzedaży napawały tak dużym 
optymizmem, że już rok póź-
niej rozpoczęto budowę zakła-
du produkcyjnego w Dąbrowie 
Górniczej, a w 1999 roku wy-
produkowano pierwszą rolkę 
wełny mineralnej. Istotną datą 
w rozwoju firmy był rok 2009 
— wtedy to zainwestowaliśmy 
i unowocześniliśmy zakład pod 
względem technicznym np. za-
instalowaliśmy nową wannę 
szklarską, systemy oczyszcza-
nia i  pakowania. Dzięki tym 
działaniom jesteśmy postrzega-
ni jako europejski lider zielonej 
transformacji przemysłu.
– Czy Pan osobiście pamięta 
początki historii URSA w Dą-
browie Górniczej? A być może 
obecnie są w firmie zatrudnie-
ni pracownicy pamiętający 
początki działalności?
– Wiele osób zatrudnionych 
w zakładzie jest z firmą związa-
nych od początku jej istnienia. 
Mam tu na myśli zarówno pra-
cowników należących do kadry 
zarządzającej, jak i tych zatrud-
nionych na stanowiskach pro-
dukcyjnych. Sam również zali-
czam się do grona osób, które 
tworzą historię dąbrowskiego 
zakładu od początku jego ist-
nienia. Pracę zacząłem jako 
kierownik zmiany, a następnie 

pracowałem na stanowisku 
technologa części zimnej, dy-
rektora produkcji, a  obecnie 
dyrektora zakładu.
Gdybym miał wskazać, co spra-
wia, że ludzie tak chętnie wiążą 
się z przedsiębiorstwem na dłu-
gie lata, sądzę, że kluczowe są tu 
relacje międzyludzkie. Każdy 
w naszej firmie jest traktowany 
jak partner i kolega. Mamy na 
to nawet specjalne określenie: 
teammates. I  nie są to puste 
słowa. Podejmujemy liczne 
inicjatywy z obszaru employ-
er brandingu, które sprawiają, 
że zakład w Dąbrowie to miej-
sce przyjazne dla pracownika. 
Możemy także pochwalić się 
wysokimi standardami BHP, 
czego potwierdzeniem są twar-
de dane — w połowie listopada 
2023 mogliśmy się pochwalić 
kolejny raz (bo już czwarty) 
wynikiem 1000 dni bez wypad-
ku w blisko 25-letniej historii 
naszego zakładu.
– Jak wiadomo, produkcja 
wełny mineralnej nie jest do 
końca obojętna dla środowi-
ska. Czy uważa Pan, że URSA 
podejmuje wystarczające dzia-
łania, aby ten wpływ minima-
lizować?
– Nieskromnie przyznam, że 
robimy więcej, niż wymagają 
od nas wszelkiego rodzaju nor-
my i pozwolenia. Około 90% 
surowców wykorzystywanych 
do produkcji szkła w naszym 
zakładzie pochodzi z recyklin-
gu. W znakomitej większości 
stłuczkę szklaną, będącą głów-
nym surowcem wykorzystywa-
nym do produkcji, pozyskuje-
my od lokalnych dostawców 
— partnerów, z którymi współ-
pracujemy praktycznie od po-
czątku działalności zakładu. 

Takie podejście sprawia, że za-
kład URSA w Dąbrowie Gór-
niczej jest europejskim liderem 
w ilości wykorzystywania su-
rowców wtórych do produkcji 
wełny szklanej. Muszę też do-
dać, że nasz zakład jako czło-
nek Międzynarodowej grupy 
ETEX (ponad 110 zakładów 
na całym świecie) zamierza do 
2030 roku ograniczyć emisyj-

ność CO2 o 35% wobec stanu 
z 2020 r. Choć zadanie to jest 
ambitne, jesteśmy przekonani, 
że uda nam się je zrealizować. 
Co więcej, w naszym przedsię-
biorstwie coraz większy udział 
ma prąd pochodzący ze źródeł 
odnawialnych. Pozyskujemy 
energię z  farm wiatrowych 
i paneli fotowoltaicznych. Efek-
tem tego jest podpisanie umo-
wy, w myśl której 20% dostaw 
energii elektrycznej pochodzi 
ze źródeł odnawialnych — 
tych, które nie generują CO2. 
Zmiany wprowadzamy rów-
nież w  zakresie wykorzysty-
wanej infrastruktury — sztan-
darowym tutaj przykładem jest 

przeprowadzona w 2022 roku 
druga wymiana wanny szklar-
skiej. Podczas tej inwestycji, 
mając na uwadze dbałość o śro-
dowisko, sięgnęliśmy po surow-
ce, które pozwoliły wydłużyć 
żywotność wanny do 13 lat. Ten 
wynik stanowi rekord w skali 
całej grupy URSA. Na nowej 
wannie pracują obecnie opa-
tentowane palniki gazowo-tle-

nowe, które znacząco przyczy-
niają się do redukcji emisji CO2 
i NOx. Nasze proekologiczne 
podejście znajduje także wyraz 
w stosowanych opakowaniach, 
w  których są wysyłane rolki 
wełny. Stosujemy opakowania 
o mniejszej grubości, które są 
produkowane z udziałem 45-
50% materiału pochodzącego 
z recyklingu. Kolejnym obsza-
rem, w którym udało nam się 
wprowadzić działania optyma-
lizacyjne z myślą o środowisku, 
jest zarządzanie drewnianymi 
paletami, na których stoją rolki 
wełny. Jednorazowe palety sta-
nowią spore źródło odpadów. 
Postanowiliśmy więc wprowa-

dzić palety wielokrotnego użyt-
ku — trwalsze i  solidniejsze, 
choć znacznie droższe. W ich 
przypadku wkrótce zaczniemy 
stosować system rotacyjny. Gdy 
odbiorca zwróci nam paletę, 
w zamian otrzyma coś w ro-
dzaju „kaucji”.
– Czy oprócz działań proeko-
logicznych URSA angażuje 
się w inicjatywy wspierające 
lokalną społeczność?
– Działamy tu na wielu obsza-
rach. Zależy nam na współpracy 
z przedstawicielami lokalnej spo-
łeczności. Wyrazem tego podej-
ścia jest współpraca z lokalnymi 
przedszkolami i szkołami pod-
stawowymi z Dąbrowy Górni-
czej – Ząbkowice. Od wielu lat 
„negocjujemy z Mikołajem” jego 
odwiedziny w przedszkolach czy 
fundujemy nagrody w konkur-
sach dla uczniów szkół podsta-
wowych. Wspieramy tutejszy 
Specjalny Ośrodek Szkolno-Wy-
chowawczy dla Dzieci i Młodzie-
ży Niepełnosprawnej. Dzieci z tej 
placówki co roku wykonują ręcz-
nie kartki dla naszych klientów, 
za co ośrodek otrzymuje finan-
sowe wsparcie z budżetu naszej 
firmy. Dodam jeszcze, że byliśmy 
jednym ze sponsorów sal mul-
timedialnych w tymże ośrodku. 
Dzięki nowej infrastrukturze 
dzieci i młodzież niedowidząca 
uczestniczy w zajęciach aktywi-
zacyjnych.
W  następnych latach zamie-
rzamy kontynuować działal-
ność zgodną z  polityką ESG 
— tj. uwzględniającą potrzeby 
społeczności lokalnej, środo-
wiska naturalnego oraz osób 
zatrudnionych w  URSA Dą-
browa Górnicza i  partnerów 
zewnętrznych.

Rozmawiał Bartek Gąsior



11

Przegląd Dąbrowski  |  nr 9 (272) listopad 2023

#DziejesięwDG
Inwestycje

Do dawnego marketu 
znów powróci handel
Były supermarket Auchan przy ul. Porozumienia Dąbrowskiego 1980 zmieni swoje oblicze i zostanie przekształcony 
w park handlowy. Za inwestycję odpowiada Grupa Saller.
Saller to niemiecka firma, 
specjalizująca się w budowie, 
wynajmie i zarządzaniu parka-
mi handlowymi. Taki właśnie 
model powstanie w Dąbrowie 
Górniczej, gdzie zaplanowano 
wykorzystanie części istnieją-
cego budynku oraz jego roz-
budowę. Gruntownie rozbu-
dowany ma być także parking.
– Inwestycja znajduje się w fa-
zie uzyskiwana niezbędnych 
do realizacji zadania decyzji 
administracyjnych, których 
pozyskanie przewidziane jest 
na początek 2024 roku i będzie 
realizowana etapowo – infor-
muje Aneta Tatschink z działu 
koordynacji Grupy Saller.
– Położony przy jednej z głów-
nych arterii komunikacyjnych 
miasta obiekt już teraz cieszy 
się bardzo dużym zaintereso-
waniem najemców i z pewno-
ścią zaoferuje przyszłym klien-
tom zróżnicowany i atrakcyjny 

mix marek – zapowiada Aneta 
Tatschink.
Wśród przyszłych najemców 
znajdą się między innymi 
market budowlany, popular-
ny międzynarodowy dyskont 
spożywczy, sklepy z  odzieżą 
i akcesoriami, elektroniką, ar-
tykułami dla zwierząt, a także 
drogeria.
Auchan przy ul. Porozumienia 
Dąbrowskiego 1980 (dawna 
Katowicka) zakończył działal-
ność w 2020 r. Wówczas także 
zamknięte zostały sklepy oraz 
punkty usługowe i gastrono-
miczne znajdujące się na jego 
pasażu. Od tego czasu budynek 
stoi pusty. Obiekt w tym miej-
scu funkcjonował od 1999 r. 
Było to pierwsze wielkopo-
wierzchniowe centrum han-
dlowe w mieście. Do 2016  r. 
roku supermarket działał pod 
szyldem Real.

PK

Zima w Nemo!

Grudniowe Nemo!
Święta coraz bliżej!
Grudniowa atmosfera zawsze 
jest wyjątkowa i  nie inaczej 
jest w NEMO! Przygotowali-
śmy dla Państwa wiele atrakcji 
w strefie rozrywki i w strefie 
basenowej. Dołączcie do Nas 
i  przeżyjcie niezapomniane 
chwile!

Strefa rozrywki:
1. 3.12.2023 r. Mikołajki dla 

dzieci – Twoje dziecko 
spotka Mikołaja!

2. 3.12.2023  r. oraz 
10.12.2023 r.! Niedzielne 
wieczorki taneczne w Klu-
bie Aquarium!

3. 9.12.2023 r. Mikołajko-
we Nemo Party w  Klu-
bie Aquarium – impreza 
w  stylu lat 80’, 90’ oraz 
współczesnych!

4. 31.12.2023 r. Bal Sylwe-
strowy – niezwykła noc 
w Klubie Aquarium!

Zbliżają się święta, a  wraz 
z nimi nasze przepyszne menu 
świąteczne, dzięki któremu mo-
żesz zaskoczyć gości wigilijnych 
potrawami świątecznymi! Złóż 
zamówienie już dzisiaj!
Nemo – Świat Rozrywki to 
miejsce wielu spotkań i  im-
prez firmowych dlatego jeśli 
oczekujesz niezapomnianych 

wrażeń zorganizuj u  Nas 
swoją imprezę – Klub Aqu-
arium, Klub Bilardowy oraz 
kręgielnia są do Twojej dys-
pozycji.
Więcej informacji oraz zapisy 
na wydarzenia w strefie roz-
rywki pod nr tel. 602 379 300.

Strefa basenowa:
1. Grudniowa promocja! 

Kup dwie godziny do 
strefy basenowej, a trzecią 
otrzymasz GRATIS!

2. Gimnastyka w  wodzie 
oraz zajęcia Aqua Fitness 
(Aqua Fit, Aqua Cycling, 
Aqua Aerobic) – zajęcia od 
poniedziałku do piątku!

3. Seanse saunowe prowadzo-
ne przez saunamistrzów 
oraz seanse w grocie solnej 
przy odprężającej muzyce.

4. Treningi na siłowni – pra-
cuj nad sylwetką w okresie 
świąt!

5. Karnet Water to wiele moż-
liwości w niskiej cenie – 1 
godzina w strefie basenowej 
to tylko 15 zł!

Zapraszamy do zapisu dzieci 
w wieku 6-13 lat na Półkolonie 

Zimowe 2024 – zapisy pod nr 
tel. 660 426 724.

 R E K L A M A

Chcesz być na 
bieżąco z wy-
darzeniami 
i promocjami 
organizowanymi 
w Nemo? 

www.nemo-swiatrozrywki.pl

Auchan w lipcu 2020 r., miesiąc przed zamknięciem
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nasza historia
Górnictwo

Jeden z najbardziej 
niebezpiecznych 
zawodów na świecie
W tym roku obchodzimy 100. rocznicę kata-
strofy w kopalni Reden, która była jednocześnie 
najtragiczniejszą w dziejach całego zagłębiow-
skiego górnictwa.
O  tym, że praca górnika jest 
ciężka i  niebezpieczna, wie 
chyba każdy. W ciemnych wy-
robiskach górnik codziennie 
zmaga się z dużym zapyleniem, 
wysokimi temperaturami, hała-
sem, dużą wilgotnością i dopły-
wami wody oraz zagrożeniem 
ze strony pracujących maszyn 
i urządzeń. Jednak największe 
ryzyko niosą z sobą zagrożenia 
naturalne, często nieprzewidy-
walne i nieobliczalne. Najgroź-
niejsze z pewnością są wybuchy 
metanu, wybuchy pyłu węglo-
wego, pożary, wyrzuty gazów 
i skał, wdarcia się do wyrobisk 
wód oraz tąpania i zawały.
Kopalnie w Dąbrowie Górni-
czej, podobnie jak pozostałe ko-
palnie w Zagłębiu Dąbrowskim, 
uważane były za bezpieczne 
i w zasadzie wolne od zagrożeń 

metanowych. Nie oznacza to 
jednak, że nie czyhały tutaj na 
górników inne zagrożenia.

Tragiczne żniwo 
pożaru
W tym roku obchodzimy 100. 
rocznicę katastrofy w kopalni 
Reden, która była jednocześnie 
najtragiczniejszą w dziejach ca-
łego zagłębiowskiego górnictwa.
Kopalnia Reden borykała się 
przede wszystkim z zagroże-
niem pożarowym. Wynikało 
to z  naturalnej podatności 
na samozapłon występujące-
go tu węgla, a sprzyjał temu 
również system eksploatacji 
wyjątkowo grubego pokładu 
węgla.
W kopalni kilkukrotnie wybu-
chały pożary, zwykle obywało 
się bez ofiar. Jednak ten począt-
kowo niewielki pożar, który 
zaczął się w godzinach popołu-
dniowych 20 września 1923 r., 
przyniósł tragicznie żniwo.
Ognisko pożarowe najprawdo-
podobniej zainicjowały roboty 
strzałowe. Szybko przystąpiono 
do akcji gaśniczej, która polegała 
na wykonaniu tam wentylacyj-
nych oraz polewaniu wodą pa-
lącego się węgla. Nieoczekiwanie 
odwrócił się kierunek przepływu 
powietrza i gazy pożarowe ru-
szyły wprost na górników, któ-
rzy rzucili się do ucieczki. Od 
ognia lamp zapalały się palne 
składniki gazów pożarowych, co 
powodowało eksplozje i potęgo-
wało atmosferę grozy. Niestety, 
38 górników poniosło śmierć na 
miejscu, a 1 zmarł po wydobyciu 
na powierzchnię. Wszyscy zatru-
li się śmiertelnie tlenkiem węgla.
„Ojciec miał twarz 
obwiązaną koszulą”
Zachowała się relacja Zygmun-
ta Kuziora*, syna Antoniego 

Kuziora, górnika, który zginął 
w katastrofie:
„Ojciec zakończył już pracę na 
swojej zmianie i  wyjechał na 
powierzchnię. Akurat mył się, 
gdy ktoś wpadł do umywalni 
i krzyknął: Pali się! Ojciec z po-
wrotem przebrał się w ubranie 
robocze i na ochotnika zjechał 
ponownie na dół, by ratować 
innych. W ten sposób zginął… 
Udusił się. Gdy jego ciało wy-
dobyto po kilku dniach, miał 
twarz obwiązaną koszulą. Praw-
dopodobnie w ten sposób zaim-
prowizował sobie maskę, ale jak 
widać, nie na wiele to się zdało… 
Ojciec mój w chwili śmierci miał 
42 lata.”
Niestety, w tamtym czasie nie 
stosowano jeszcze w górnictwie 
aparatów ucieczkowych, które 
obecnie są obowiązkowym wy-
posażeniem każdego górnika.

Tragiczne wydarzenia 
z przeszłości
Warto tu wspomnieć o innych 
tragicznych zdarzeniach, któ-
re zapisały się w  historii dą-
browskiego górnictwa. 25 maja 
1836 r. trzech górników kopal-
ni Reden zostało pogrzebanych 
przez gwałtowne oberwanie się 
mas skalnych. Uznaje się, że była 
to pierwsza udokumentowana 
katastrofa górnicza w Zagłębiu 
Dąbrowskim.

Do innej katastrofy bez prece-
densu doszło 24 lipca 1969  r. 
w  kopalni Paryż. Ogromne 
masy wody i mułu węglowego 
z osadnika Jadwiga wdarły się 
do wyrobisk, odcinając pod zie-
mią 79 górników. Dopiero po 4 
dniach heroicznej walki ratow-
ników, udało się wydostać na 

powierzchnię wszystkich uwię-
zionych. Śmierć poniósł tylko 
jeden górnik.
Pamięci wszystkich górni-
ków, którzy odeszli na wieczną 
szychtę.

Zbigniew Mirkowski
* Relacja Zygmunta Kuziora została spisana 
przez Andrzeja Dudzińskiego, a udostępnio-
na przez Patryka Kuziora.

Największe 
katastrofy górnicze 
na świecie i w Polsce:
• 26.04.1942  r., wybuch 

pyłu węglowego i metanu, 
Benxi, Chiny, 1549 ofiar;

• 10.03.1906 r., wybuch 
pyłu węglowego, Cour-
rières, Francja, 1099 ofiar.

• 10.05.1941 r., wyrzut skał 
i CO2, kopalnia Ruben, 
Nowa Ruda, 187 ofiar;

• 9.07.1930  r., kopalnia 
Wacław, Ludwikowice 
Kłodzkie, wyrzut skał 
i CO2, 151 ofiar;

• 31.01.1923  r., kopalnia 
Rozbark, Bytom, wybuch 
metanu, 145 ofiar.

• W 2022 r. w górnictwie 
polskim zanotowano 
2091 wypadków, z czego 
1825 w górnictwie węgla 
kamiennego, w  tym 28 
wypadków śmiertelnych.

Kopalnia Reden, lata 20. XX w., 

Uratowany górnik z katastrofy w kopalni Paryż

Pogrzeb ofiar katastrofy 
w kopalni Reden

Niebezpieczne roboty 
górnicze w grubym 

pokładzie w kopalni Paryż
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Spotkanie z dziennikarzami

Literackie oblicze piłki kopanej
Czy piłki nożnej jest za dużo i czy wkrótce skończy się masowa fascynacja futbolem? Jak zainteresowanie tą dyscypliną 
w różnych zakątkach globu ją zmienia? Swoimi spostrzeżeniami z czytelnikami Miejskiej Biblioteki Publicznej podzielili 
się ci, którzy o piłce wiedzą niemal wszystko.
Okazją do głębszego wejścia 
w ten temat było spotkanie z Mi-
chałem Okońskim, dziennika-
rzem i autorem książek poświę-
conych futbolowi, i Jarosławem 
Tomczykiem, dziennikarzem 
tygodnika „Piłka Nożna”.
– Kiedyś funkcjonowało okre-
ślenie piłkarski weekend, czyli 
mecze ligowe, oraz piłkarska 
środa, czyli dzień zarezerwo-
wany dla gier pucharowych. 
Teraz rozgrywki towarzyszą 
nam niemal przez cały tydzień. 
Ile zatem w tygodniu futbolowi 
eksperci oglądają meczów? – 
zapytał prowadzący spotkanie 
Michał Syska.
– Oglądam zdecydowanie za 
dużo. Zasysa nas futbol z całe-
go świata, bo „zawsze jest jakiś 
mecz”. Można zapytać inaczej: 
ile myślę o futbolu? Myślę wła-
ściwe bez przerwy – przyznał 
Michał Okoński.
– Piłki jest zdecydowanie za 
dużo. Będąc dzieckiem czło-
wiek czekał na mecz, odliczał 
godziny. Dziś mamy to każ-
dego dnia. Oglądam również 
za dużo. Czasem zadaję sobie 
pytanie: ile z tego powodu nie 
obejrzałem dobrych filmów, 
nie przeczytałem książek? Czy 
ze mną jest wszystko ok? Cza-
sem trafiają się produkty nie-
oglądalne, a człowiek wpatruje 
się przez 90 minut – przyznał 
Jarosław Tomczyk.
Przesyt futbolem nie dotyczy 
tylko kibiców, ale jest to rów-
nież wielki problemem dla za-
wodników.
–  Piłkarze to przecież żywi 
ludzie – nie tylko słupy rekla-
mowe, doskonale zarabiające 
ikony popkultury. Rozgrywa-
nie 60-70 meczów w sezonie 
przekłada się na skumulowa-
nie kontuzji, również na zdro-
wie psychiczne, wypalenie – 
zauważył Okoński.

Piłkarska przesada
Biznesowo-medialny pęd pcha 
świat futbolowy w kierunku 
rozbudowywania rozgrywek. 
Nadmiar meczów może jednak 
znudzić kibiców, którzy odrzu-
cą ten model.

–  Coraz więcej młodych nie 
chce tej rozgrywki, „pokolenie 
TikToka” odchodzi od tego. 
Z drugiej strony pojawiają się 
projekty Superligi, czyli kil-
kunastu najlepszych drużyn 
europejskich grających w kół-
ko ze sobą albo quasi-futbol 
rozgrywany przez celebrytów 
i influencerów. Z futbolem jak 
z kapitalizmem, doprowadzi się 
na skraj samozagłady. Szaleń-
stwo rozgrywek, kontraktów, 
pieniędzy będzie musiało ulec 
samoograniczeniu. Może jeste-
śmy u szczytu? Może zejdziemy 
do poziomu, że klub będzie jak 
biblioteka albo muzeum, gdzie 
jest wspólnota, opowiada się 
tożsamość, ma na siebie zara-
biać lub być lekko dotowany? 
Stanie się dobrem publicznym, 
a nie wielkim biznesem? – za-
stanawiał się Okoński.
– W tej chwili to wróżenie z fu-
sów. Wszystko ma swój koniec 
i  futbol pewnie się skończy, 
skończy się masowa fascyna-
cja. Trudno przewidzieć, kiedy 
to nadejdzie. Wpływ wywie-
ra rewolucja technologiczna, 
szybkość zmian. Młodsze 
pokolenie myśli inaczej i  fa-
scynuje się innymi rzeczami. 
Skupienie się na 90 minutach 
często jest trudne, więc młodzi 
łączą to z czymś innym. Może 
wkrótce mecz będzie dzielony 
na kwarty, może będziemy li-

czyć rzeczywisty czas gry? To 
wszystko możliwe, bo przecież 
kiedyś VAR był nie do pomy-
ślenia. W którą stronę to podą-
ży? Czy nie rozbije się o ścianę? 
– rozważał Tomczyk.

Futbolowy pępek 
świata
Nie od dziś w  piłce główną 
rolę grają pieniądze, a  teraz 
te największe płyną z krajów 
arabskich. Czy zatem inwesty-
cje szejków to ich chwilowy ka-
prys, czy trwała zmiana zacho-
dząca w sportowym świecie?
– Kiedyś fascynację piłką prze-
żywały Stany Zjednoczone. 
Pamiętajmy, że postrzeganie 
futbolu w bardziej zaludnio-
nych rejonach świata jest inne. 
Nam w Europie się wydaje, że 
jesteśmy pępkiem futbolowego 
świata. W Katarze na mundia-
lu było stosunkowo niewielu 
Europejczyków, za to przyby-
ły tam rzesze kibiców z innych 
kontynentów. Dobrze się ba-
wili i nie zastanawiali się nad 
warunkami pracy robotników 
przy budowie stadionów, zasa-
dami, na jakich Katar dostał 
prawo organizacji mistrzostw. 
Może to oznaczać, że futbol 
gdzie indziej przeniesie swój 
ciężar. Na Półwyspie Arab-
skim futbol ludzi naprawdę 
inspiruje – przyznał Jarosław 
Tomczyk

– Futbol ma siłę przyciągania. 
Kupując mundial czy igrzy-
ska poprawia się sytuację 
swojego kraju na arenie mię-
dzynarodowej, to inwestycja 
w stabilność, bezpieczeństwo, 
możliwość robienia interesów 
z nowymi partnerami i kraja-
mi. Szejkowie odkrywają, że 
to przydatne narzędzie. Bu-
dowanie ligi w Arabii Saudyj-
skiej to inwestycja w zmianę 
modelu gospodarowania, 
ze świadomością, że ropa 
się kiedyś skończy, a  pozy-

cję na świecie trzeba utrzy-
mać. Jest to również wentyl 
bezpieczeństwa dla coraz 
młodszego społeczeństwa, 
spoglądającego na zachodni 
świat – powiedział Michał 
Okoński.
Okoński stwierdził też, że pił-
ką można rozbić szklany sufit 
i dokonać awansu społecznego. 
Futbol daje możliwości tym, 
którzy rodzą się w najgorszych 
warunkach i wydaje się, że nie 
mają żadnych szans.

Przemysław Kędzior

NAJWAŻNIEJSZE MECZE ŻYCIA

Michał Okoński
– Mecz Polska – Anglia na 
mundialu 86, hat trick Ga-
ry ègo Linekera. To mną 
wstrząsnęło. Lineker grał 
pięknie i  moja tożsamość 
narodowa została poważnie 
naruszona. Finał Ligi Mi-
strzów Bayern Monachium 
– Manchester United. Mario 
Basler był pewny, że Bayern 
wygra. Tymczasem Manche-
ster w dogrywce strzela dwa 
gole i to Anglicy triumfują. 
Po tym meczu nie mogłem 
pójść spać, wyszedłem na 
spacer. Wielkie wrażenie 
zrobił na mnie również finał 
ostatniego mundialu.

Jarosław Tomczyk
–  Mecz Włochy – Brazylia 
z 1982 r., do finału ostatniego 
mundialu uznawałem za naj-
piękniejszy w historii. Wielkie 
wrażenie zrobił na mnie mecz 
Polska – Portugalia z 2006 r. 
i  dwa szybkie ciosy Ebiego 
Smolarka. W 2000 r. w pucha-
rze UEFA Wisła Kraków gra-
ła rewanżowy mecz z Realem 
Saragossa. Po pierwszym spo-
tkaniu przegrywała 1:4 i była 
skazana na porażkę. W rewan-
żu wyrównała, doprowadziła 
do dogrywki i rzutów karnych. 
W efekcie wywalczyła awans. 
To było niesamowite – stwier-
dził Tomczyk.
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Casus 
Marka 
Hajdysa
Prawdziwy artysta, który pogodą ducha i mi-
łością do muzyki zaraził wszystkich, których 
spotkał na swojej drodze – Piotr Brzychcy z ze-
społu Kruk wspomina zmarłego w październiku 
dąbrowskiego muzyka Marka Hajdysa.
Marka Hajdysa pierwszy raz spo-
tkałem w Domu Kultury „Kole-
jarz” w Strzemieszycach, gdzie 
będąc dzieciakiem na początku 
lat 90. uczyłem się gry na gitarze. 
Marek wyglądał jak amerykań-
ska gwiazda muzyk: długie wło-
sy, kolorowy ubiór i przesympa-
tyczny, szeroki uśmiech. Od razu 
mi tym zaimponował.
Później okazało się, że Marek jest 
kolegą moich rodziców, którzy 
przedstawili mi go jako znako-
mitego perkusistę i  wokalistę 
zespołu Casus, z którym w la-
tach 80. był dwukrotnym laure-
atem festiwalu w Opolu. Byłem 
ogromnie zszokowany i to wtedy 
zaczęła kiełkować we mnie na-
dzieja, że też będę muzykiem, 
który będzie miał na swoim 
koncie podobne osiągnięcia.
Kilka lat później, już jako na-
stolatek, trafiłem na próbę ze-
społu, w którym grał i śpiewał 

Marek Hajdys. Zaprosił mnie 
tam genialny gitarzysta Mirek 
Gancka, od którego w tamtym 
czasie kupiłem pierwszą gita-
rę elektryczną. Marek urzekał 
swoją muzykalnością i chary-
zmą. Grał na perkusji z takim 
feelingiem, z jakim grają muzy-
cy latynoscy albo czarnoskórzy. 
Gdy siadał za perkusją, świat 
zaczynał się zwyczajnie bujać 
i każdy, kto słyszał Marka, miał 
identyczne zdanie. Później po-
znaliśmy się osobiście, a nawet 
dzięki temu, że jego syn Patryk, 
z którym się kolegowałem, po-
szedł w ślady ojca i sam został 
perkusistą, nasze relacje się po-
głębiły.
Miałem wtedy okazję poznać 
Marka jako człowieka i  kilka 
razy z nim zagrać. Prawdziwy 
artysta, który pogodą ducha 
i  miłością do muzyki zaraził 
wszystkich, których spotkał na 

swojej drodze. Gdy zacząłem już 
koncertować z zespołem Kruk, 
przemierzając Polskę wzdłuż 
i wszerz, w najodleglejszych za-
kątkach zdarzało mi się trafić na 
skojarzenie Dąbrowy Górniczej 
z legendarnym zespołem Casus 
i Markiem Hajdysem.
Marek wpłynął na rozwój wie-
lu muzyków i to nie tylko u nas 
w mieście. Mnie osobiście dał 
wiele inspiracji do wszelakich 
muzycznych działań, w  tym 
przede wszystkim w tworzeniu 
zespołu Kruk. Marek po wielu 
latach zmagania się z chorobą 
odszedł od nas 12 października 
tego roku. Ja jednak wcale tak 
tego nie odbieram. Czuję, że on 
wciąż jest z nami, a jego dobra 
aura sprawia, że uśmiech sam 
pojawia się na ustach.

Piotr Brzychcy
Współzałożyciel i gitarzysta 
dąbrowskiego zespołu Kruk
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Wspomnienie

Książka paliwem wyobraźni
Dąbrowska biblioteka pozy-
skała dodatkowe środki na 
wzbogacenie księgozbioru! 
Czytelnicy Filii nr 8 (w Strze-
mieszycach Wielkich) oraz Fi-
lii nr 9 MBP (w Strzemieszy-
cach Małych) jeszcze w tym 
roku skorzystają z zakupio-
nych pozycji książkowych.
Dotacja w wysokości 2000 zł 
została przyznana w progra-
mie naboru wniosków Funda-
cji Grupy PERN pn. „Książ-

ka paliwem dla wyobraźni”, 
wspierającym  m.in. upo-
wszechnianie czytelnictwa, 
wzmacnianie roli bibliotek 
publicznych jako ośrodków 
stanowiących centrum dostę-
pu do kultury i wiedzy.
Pierwsze książki z grantu trafiły 
do Działu Gromadzenia, Opra-
cowania i Kontroli Zbiorów dą-
browskiej MBP, a po przejściu 
standardowych procedur poja-
wią się już niebawem na półkach 

naszych filii bibliotecznych. 
Łącznie zakupiono 86 wolumi-
nów (w tym beletrystyka – 26 
egz., literatura dziecięca i mło-
dzieżowa – 33 egz., literatura 
popularnonaukowa – 27 egz.)
Serdecznie zapraszamy do 
odwiedzenia obu placówek 
w Strzemieszycach Wielkich 
oraz Strzemieszycach Małych, 
a naszym Czytelnikom życzy-
my dobrej lektury.

Marta Wiśnicka

Marek Hajdys z synem Patrykiem

Marek Hajdys (czwarty z lewej) z kolegami z zespołu Casus
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Hiszpańsko-szwedzki 
temperament
Bilans 5-4 i „setka” rzucona w prawie każdym meczu. Do tego świetna 
atmosfera, media społecznościowe pełne uśmiechniętych zawodników 
i muzyka na treningach. To styl pracy człowieka, który w wieku 35 lat 
został trenerem MKS-u i nie jest to jego pierwsza praca w takiej roli 
w profesjonalnej drużynie koszykarskiej.
Miasto powoli budzi się do życia, 
jesienny chłód dokucza zaspane-
mu tłumowi czekającemu na au-
tobus, słońce nieśmiało wychyla 
się zza gęstych chmur. W jednym 
z  gabinetów w  hali Centrum 
świeci się już światło. Od godziny 
7:00 trener Boris Balibrea na jed-
nym z dwóch monitorów ogląda 
ostatni mecz swojego zespołu. Na 
drugim zapewne zerka na naj-
lepsze spotkanie poprzedniego 
dnia, rozgrywane w Szwecji lub 
Hiszpanii.
Balibrea lubi wcześnie zaczynać 
pracę, bo dzięki temu ma czas, 
aby wszystko dobrze przygoto-
wać przed treningiem. Wybór 
lig, które ogląda, także nie jest 
przypadkowy. To właśnie te roz-
grywki ukształtowały go i doło-
żyły cegiełkę do jego warsztatu.
Wspaniałe lata 
w Szwecji
Boris Balibrea po raz pierwszy 
poprowadził zespół już w wieku 
29 lat. Miało to miejsce w Szwecji, 
gdy w 2017 roku objął drużynę 
Jonkoping. Pytany, jak do tego 
doszło, odpowiedział: – Po pro-
stu sprzyjały temu okoliczności. 
W Jonkoping grała moja przy-
jaciółka, która prowadziła rów-
nież zajęcia w ich akademii mło-
dzieżowej. Po paru miesiącach, 
które tam spędziła, odezwała 
się do mnie i poprosiła, abym 
przyleciał do nich na tydzień, by 
poprowadzić treningi z drużyną 
męską i żeńską. Zdecydowałem 
się przyjąć zaproszenie. Spotka-
łem się z ich dyrektorem sporto-
wym, który był także pierwszym 
trenerem. Szybko złapaliśmy do-
bry kontakt i myślę, że pozosta-
wiłem po sobie dobre wrażenie. 
Rok później otrzymałem telefon 
z klubu z propozycją współpra-
cy, ponieważ tworzył się wówczas 

nowy, długofalowy projekt mę-
skiej drużyny. I tak oto spędzi-
łem w Szwecji wspaniałe 6 lat, 
które w dużej mierze ukształto-
wało mnie jako człowieka oraz 
jako trenera.
Trener Balibrea mocno rozwinął 
się w  Szwecji, czego skutkiem 
była umowa z klubem Umea, ry-
walizującym w najwyższej klasie 
rozgrywkowej. Dobra praca, któ-
rą wykonał w ciągu 3 lat, zaowo-
cowała nagrodą Trenera Roku, 
a  także awansem do topowej 
czwórki ligi, co było najlepszym 
wynikiem w historii zespołu.
Te wyniki nie wzięły się znikąd. 
Ogromną cechą katalońskiego 
trenera jest zaangażowanie opar-
te na pasji i ciężkiej pracy. Jak 
sam podkreśla, filozofia, którą się 
kieruje, jest oparta na doświad-
czeniu, a także pracy z osobami, 
które były dla niego inspiracją. 
– W moim życiu ogromne zna-
czenie miało dla mnie wsparcie 
oraz wskazówki dwóch moich 
mentorów. Pierwszym z  nich 
jest Oscar de Paula, który za-
raził mnie wielką pasją do ko-
szykówki. Poznałem go mając 
15-16 lat i to właśnie on pokazał 
mi, że koszykówka może być sty-
lem życia. W swojej codziennej 

pracy wielokrotnie wracam do 
jego wskazówek i staram się je 
wykorzystywać. Kolejną waż-
ną dla mnie osobą jest Antonio 
Herrera, z którym pracowałem 
przez 3 lata. Jest on trenerem, 
którego etyka pracy wywarła na 
mnie wielkie wrażenie. Byłem 
jego asystentem i w tym czasie 
pokazał mi wszystko, co ukształ-
towało mój warsztat.

Kluczowe jest 
budowanie relacji
Pomimo hiszpańskiego tempe-
ramentu trener potrafi panować 
nad swoimi emocjami, a kluczo-
we jest dla niego budowanie rela-
cji. Stworzył wokół siebie zaufany 
sztab, któremu daje wiele możli-
wości, również tych związanych 
z prowadzeniem oraz organiza-
cją treningów.
Codziennie około godziny 
9:00 przeprowadza odpra-
wę przed każdymi zajęciami 
z  zespołem. Towarzyszą mu 
asystenci: Adam Engström ze 
Szwecji oraz dobrze znany dą-
browskim kibicom Michał Du-
kowicz, który od lat związany 
jest z naszą drużyną. Panowie 
wspólnie ustalają plan, dysku-
tują o bieżących sprawach oraz 

planują kolejne ruchy. Dodat-
kowe wsparcie mają w osobie 
Matiasa Suhurta, argentyń-
skiego trenera przygotowania 
motorycznego oraz dwóch 
młodych fizjoterapeutów: Da-
wida Olszówki oraz Dominika 
Sali. Nad wszystkimi kwestia-
mi organizacyjnymi panuje 
Maciek Jankowski.

Walka w lidze 
i pucharach
– Bardzo dużo dała mi praca 
w Szwecji oraz obcowanie w tej 
kulturze. Jest to zupełnie inna 
mentalność, oparta na cierpliwo-
ści, analizie, dbaniu o szczegóły. 
Bardzo wiele się od nich nauczy-
łem, co pozwoliło mi zupełnie 
inaczej funkcjonować w grupie, 
w zespole pełnym różnych cha-
rakterów. Ponadto, żyjąc tam 
zainteresowałem się psycholo-
gią i komunikacją. Uważam, że 
w pracy trenera tworzenie relacji 
jest bardzo ważne do właściwego 
rozumienia zespołu. Każda dru-
żyna to zbiór różnych charakte-
rów, opartych na różnych filo-
zofiach. Ważne, aby próbować 
dotrzeć do każdego, zrozumieć 
go, pokazać, że da się współpra-

cować. Nie zawsze jest to łatwe, 
ale trzeba próbować – mówi Ba-
librea pytany o to, jak kształtował 
się jego styl pracy jako lidera.
Sezon jest długi, a zespół z Dąbro-
wy Górniczej walczy na dwóch 
frontach – w lidze i Alpe Adria 
Cup. Zapytany o cele na ten se-
zon trener odpowiada: – Walczy-
my w każdym meczu. Poza ligą 
bronimy trofeum w  Alpe Ad-
ria. Nie jest łatwo grać dwa razy 
w tygodniu, gdyż jest dużo mniej 
czasu na dobre przygotowanie 
do meczu, analizę i trenowanie. 
Ale mamy świetnych zawodni-
ków, którzy bardzo profesjonal-
nie podchodzą do swojej pracy. 
Jestem niezwykle zadowolony 
z tego, jaki zespół udało nam się 
stworzyć, choć wiem, że tak wiel-
kie obciążenia nie są dla niego ła-
twe. Czeka nas ciężki bój o awans 
do play-offu, o obronę Alpe Adria 
Cup oraz o jeszcze jeden niezwy-
kle ważny cel: udział w Pucharze 
Polski. Chcemy tam być i dobrze 
zagrać. Aby to wszystko się udało, 
potrzebujemy wsparcia kibiców. 
Widzimy was, słyszymy was 
i czujemy, że jesteście z nami. Za 
co jesteśmy bardzo wdzięczni 
i prosimy o więcej.

Marcin Cieńciała

sport
Nowy MKS

Końcówka roku jest bardzo intensywna dla 
MKS-u. Klub gra mecze praktycznie co 2-3 dni, 
z czego duża część to wyjazdy zagraniczne. Z po-
czątkiem grudnia drużynę czeka także kilkudniowy 
wyjazd na wybrzeże, gdzie rozegra dwa niezwy-
kle ważne mecze: z Czarnymi Słupsk oraz Treflem 
Sopot. Na zakończenie roku MKS zagra u siebie 
z GTK Gliwice. Ten mecz zawsze przyciąga uwagę 
kibiców, gdyż to jedyne dwa zespoły z wojewódz-
twa śląskiego, które rywalizują w najwyższej klasie 
rozgrywkowej. 

Sztab trnerski MKS-u. Od lewej: Boris Balibrea, 
Adam Engström i Michał Dukowicz
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W TEN MAGICZNY CZAS
Okres mikołajek i czas 
przedświąteczny to ma-
giczna pora nie tylko 
dla dzieci, ale również 
dla wielu dorosłych. By 
jak najszybciej poczuć 
rodzinną atmosferę 
i świąteczne podekscy-
towanie, Pałac Kultury 
Zagłębia zaprasza na 
grudniowe wydarzenia!
Widowiska i spektakle dla dzieci, 
koncert, seanse filmowe, anima-
cje i spotkania ze Świętym Miko-
łajem – to wszystko znajdzie się 
w programie mikołajek z Pała-
cem Kultury Zagłębia, które od-
będą się w siedzibie pałacu, Kinie 
Kadr oraz pałacowych placów-
kach od 1 do 17 grudnia.
Mikołajkowe wydarzenia roz-
poczną się od interaktywnego 
widowiska dla dzieci „Choj-
nisia czy strojnisia”, które za-
wita do placówek – KO Krąg 
(1.12, g. 17:00), Świetlica w Ru-
dach (4.12,  g.  17:00), KO He-
likon (5.12,  g. 17:00), Świetli-
ca w  Strzemieszycach Małych 
(7.12, g. 17:00).
Spektakl „Dziadek Mróz, czy-
li po co komu zima?” to na-
tomiast świąteczna propozy-
cja Domu Kultury Ząbkowice 
(3.12, g. 10:30) w ramach cyklu 

Niedzielne Poranki Teatralne. 
Gościem specjalnym będzie 
oczywiście Święty Mikołaj! Do-
broduszny brodacz odwiedzi też 
KO Unikat, ale tam na dzieci 
będzie też czekał elf Jarek oraz 
jego specjalne zabawy i animacje 
(5.12, g. 17:00).
W  Pałacu Kultury Zagłębia 
otworzy się prawdziwa Akade-
mia Świętego Mikołaja (6.12)! 
Najmłodsi wezmą udział w szko-
leniu na świątecznego elfa. Każ-
de dziecko, po zdobyciu elfiej 
odznaki, spotka się ze Świętym 
Mikołajem, który tradycyjnie 
zasiądzie na swym tronie w Sali 
Konferencyjnej PKZ.
Mali kinomani mogą skorzy-
stać z filmowej opcji spędzenia 
tego dnia – zapraszamy do Sali 

Teatralnej na seans „Kicia Kocia 
pod choinkę”, połączony z wrę-
czaniem prezentów i odwiedzi-
nami Mikołaja (6.12, g. 16:00). 
Kicia Kocia pojawi się później 
także w  Kinie Kadr (9, 10, 16, 
17.12, g. 11:00).
Muzycznym akcentem tegorocz-
nych Mikołajek będzie koncert 
uczestników zajęć wokalnych 
Pałacu Kultury Zagłębia pn. 
„Świąteczna Szansa na Sukces” 
(9.12, g. 17:00). Koncert przybie-
rze formę znanego programu te-
lewizyjnego, a artyści wykonają 
słynne polskie i  zagraniczne 
przeboje świąteczne. Wstęp na 
koncert jest bezpłatny.
Więcej szczegółów na temat mi-
kołajkowych wydarzeń na stro-
nie palac.art.pl.

MUZYCZNY PAŁAC
W  grudniowym repertuarze 
nie zabraknie rozgrzewają-
cych koncertów – przed nami 
ostatnie w tym roku muzyczne 
wydarzenia!
Zespół Swing Sisters przywita 
nas koncertem piosenek świą-
tecznych „Coraz Bliżej Święta” 
(9. 12, g. 19:00). W programie 
koncertu znajdą się głównie 
polskie aranżacje popularnych 

piosenek świątecznych  m.in. 
White Christmas, Let it Snow, 
Jingle Bell Rock oraz utwory 
z  repertuaru Piotra Rubika, 
Majki Jeżowskiej i  innych. 
W ramach cyklu młodej mu-
zyki PIWNICA wystąpi Aga 
Bigaj (14.12, g. 19:00), która łą-
czy inspiracje songwriterskie-
go popu spod znaku Tori Amos 
i pełnego kobiecego wdzięku 

R’n’B w stylu Aaliyah. Nato-
miast w ramach cyklu Scena/
anecS na deskach Sali Teatral-
nej usłyszymy Ranne Ptaszki 
(19.12, g. 19:00). Zespół łączy 
dwa odmienne światy – akade-
mickie wykształcenie i pociąg 
do jazzowej wirtuozerii spoty-
kają się z dotykającą duszy słu-
chacza prostotą i  tworzeniem 
wyjątkowej atmosfery.

kultura / Pałac Kultury Zagłębia
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2.12
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9.12

19:00
9.12

8.12.23-
26.01.24

Mikołajki w KO Krąg
SPEKTAKL I SPOTKANIE Z MIKOŁAJEM | KO KRĄG

Mikołajki w KO Helikon
SPEKTAKL I SPOTKANIE Z MIKOŁAJEM | KO HELIKON

Mikołajki w Świetlicy w Rudach
SPEKTAKL I SPOTKANIE Z MIKOŁAJEM

ŚWIETLICA W RUDACH

Mikołajki w Świetlicy w Strzemieszycach M.
SPEKTAKL INTERAKTYWNY

ŚWIETLICA W STRZEMIESZYCACH MAŁYCH

Odjazdowe Mikołajki w Unikacie
ZABAWY I SPOTKANIE Z MIKOŁAJEM | KO UNIKAT

Kicia Kocia pod choinkę
MIKOŁAJKOWY SEANS FILMOWY  

I SPOTKANIE Z MIKOŁAJEM

Akademia Świętego Mikołaja
ZABAWY I SPOTKANIE Z MIKOŁAJEM | PKZ

Świąteczna Szansa na Sukces
KONCERT | WSTĘP WOLNY

Coraz Bliżej Święta!
KONCERT ZESPOŁU SWING SISTERS

Aga Bigaj
KONCERT | PIWNICA

Ranne Ptaszki
KONCERT | SCENA/ANECS

Zespół Pieśni i Tańca "Śląsk"
KONCERT "A TO POLSKA WŁAŚNIE!"

Instrukcja zrywania
SPEKTAKL TEATRU ŻELAZNEGO 

DOM KULTURY ZĄBKOWICE

Artyści i Alchemicy. Huta w Tworzeniu
WYSTAWA | GALERIA SZTUKI (POZIOM -1)

WERNISAŻ | 8.12, G. 17:00

Śnieżne Boże Narodzenie z André Rieu
RETRANSMISJA KONCERTU

Johnny
KINOSZKOŁA SENIORA

Kicia Kocia pod choinkę
MIKOŁAJKOWY SEANS FILMOWY  

I SPOTKANIE Z MIKOŁAJEM

Letni sen
INGMAR BERGMAN. BÓG KINA

Alicja w miastach
WIM WENDERS. MISTRZ KINA DROGI

Paryż, Teksas
WIM WENDERS. MISTRZ KINA DROGI

Niebo nad Berlinem
WIM WENDERS. MISTRZ KINA DROGI

Buena Vista Social Club
WIM WENDERS. MISTRZ KINA DROGI

Amerykański przyjaciel
WIM WENDERS. MISTRZ KINA DROGI

Napoleon
Bóg i wojownicy lunaparków

Szczęśliwe święta
WEEKENDOWE KINO DZIECI

Jak zostać Świętym Mikołajem 3
WEEKENDOWE KINO DZIECI
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